
سرمربي تيم ملي 
فريدون حسن

    گزارش
صب�ح  فوتب�ال 
ديروز در نشستي 
صميمانه ب�ا دبيران رس�انه هاي ورزش�ي از 
تجربي�ات، خاط�رات و تلخ و ش�يريني هاي 
هش�ت س�ال حض�ورش در اي�ران گف�ت.

كارلوس كي روش ديروز در فضايي كه چندان به 
كنفرانس هاي مطبوعاتي شبيه نبود، نزديك تر 
از قبل و اين بار در كنار اصحاب رس��انه نشست. 
ديروز خيلي از رس��انه هايي كه جلسه قبلي او را 
تحريم كرده بودند، آمده بودند تا حرف هايش را 
از نزديك بشنوند. البته باز هم جاي چند رسانه 

منتقد سرمربي تيم ملي در اين بين خالي بود.
    احترام به يكديگر را ياد بگيريم

ك��ي روش در ابت��داي حرف هايش با تش��كر از 
زحمات رسانه ها طي س��ال هاي گذشته گفت: 
»مهم ترين مطلبي كه باعث دعوت امروز ش��ما 
به اينجا شده رفتار حرفه اي و محترمانه شما طي 
اين سال ها بوده است. براي من مهم است كه ياد 
بگيريم به يكديگر احترام بگذاريم، حتي اگر بر سر 

بعضي مسائل با هم اتفاق نظر داشته باشيم.«
سرمربي تيم ملي ادامه داد: »هشت سال پيش 
سؤالاتي از من پرس��يده ش��د كه جواب آنها را 
نمي دانس��تم. نمي دانس��تم تقابل با كشورهاي 
همس��ايه چقدر زياد اس��ت، اما امروز پاسخ اين 

سؤالات را روي يك پيراهن سمبليك كه مطالبي 
روي آن درج ش��ده، مي ده��م. پيراهني كه لوح 
فشرده عملكرد من براي شماست. اين يك تقدير 
خاضعانه از شماست؛ از دوستان رسانه اي، اعضاي 
كادر فني، بازيكنان، خانواده ام و همه كساني كه 
به من اعتماد كردند، چون بدون اين اعتماد الان 

اينجا نبودم.«
كي روش بعد از اين سخنان، پيراهن نماديني را 
كه روي آن عدد 100+ به نشانه پيروزي او و آمار 
بردها، تساوي ها و شكست هايش با تيم ملي حك 

شده بود به نماينده رسانه ها اهدا كرد.
   آرزويم پنجمين جام جهاني است

سرمربي تيم ملي فوتبال در ادامه با اشاره به 102 
بردي كه در رده ملي كس��ب ك��رده، گفت: »در 
جهان فوتبال فقط هفت مربي هستند كه چنين 
آماري دارند. پشت اين عدد خانواده، بازيكنان، 
مربيان، مسئولان، اصحاب رسانه و مردم هستند 
كه من از تك تك آنها تشكر مي كنم. با اين 102 

برد فكر مي كنم كه 102 ساله هستم.«
كي روش در پاسخ به اين سؤال كه بعد از رسيدن 
به اين موفقيت چ��ه آرزوي ديگري دارد، عنوان 
كرد: »آرزو، تعهد و رؤيايي كه در ذهنم دارم و آن 
را پنهان نمي كنم، حضور در فينال جام ملت هاي 
آسياست. البته اين را هم بايد به آن اضافه كنم كه 
مي خواهم پنجمين حضور در جام جهاني را نيز 

تجربه كنم. اگر اين آرزويم برآورده شود در دنيا 
فقط من و تابارز هستيم كه در پنج جام جهاني 

حضور داشته ايم.«
    ميراث ماندگار

كي روش تأثير بس��زايي در رش��د فوتبال ملي 
ايران داشته اس��ت. اين واقعيتي است كه حتي 
سرسخت ترين منتقدان س��رمربي تيم ملي هم 
نمي توانند منكر آن شوند. او در پاسخ به سؤالي 
در مورد دستاوردهايش براي فوتبال ايران گفت: 
»تغيير تفكر تيم ملي سخت ترين كاري بود كه 
انجام دادم. بعضي از بازيكنان فكر مي كردند يك 
كارت اعتباري دائم در تيم ملي دارند، بزرگ ترين 
چالشم در بدو ورود اعلام اس��امي تيم ملي بود 
كه يكسري توقع داش��تند حتماً بايد چند نفر از 
پرسپوليس و چند نفر از استقلال دعوت شوند يا 
اينكه مثلاً اگر سپاهان قهرمان شده بايد بيشترين 
بازيكن را در تيم ملي داشته باشد. من با اين تفكر 
مخالف هستم. بزرگ  ترين ميراث من براي تيم 
ملي اين بود كه اين تيم متعلق به هيچ كس نيست 

و در عين حال متعلق به همه است.«
وي ادامه داد: »بايد بگويم مربي بعدي براي 10 
س��ال آينده كار راحتي دارد. ما الان 36 بازيكن 
داريم كه استحقاق حضور در تيم ملي را دارند. 
اوسيانو كروز موهايش را در اين راه از دست داد و 

موهاي خود من نيز در حال ريختن است.«

   مربي بعدي معلوم است
يكي از مهم ترين مباحث اين روزهاي تيم ملي 
مس��ئله ادامه همكاري كي روش با فوتبال ايران 
بعد از پايان جام ملت هاست. سرمربي تيم ملي 
در اين خصوص نيز عن��وان كرد: »فكر مي كردم 
بعد از جام جهاني پيشنهاد تمديد قراردادم چهار 
ساله باشد، اما تا جام ملت ها بود. من كارم را ادامه 
مي دهم، اما كساني هس��تند كه نمي خواهند به 
كارم ادامه دهم. مربي بعدي تيم ملي مشخص 
شده است. او هفته قبل مرا اخراج كرد، هرچند 

كه بعد حرف هايش را تكذيب كرد.«
كي روش در ادامه به بهتري��ن پيروزي، بدترين 
باخت و بيشترين حس��رتش در تيم ملي اشاره 
كرد و گفت: »بهترين پيروزي مقابل كره جنوبي 
در اوس��ان و صعود به جام جهان��ي برزيل بود. 
بدترين و تلخ ترين شكس��ت ها هم مربوط به دو 
بازي مقابل لبنان و بازي با ازبكس��تان در تهران 
اس��ت. در دو بازي بزرگمان مقاب��ل آرژانتين و 
اس��پانيا از عملكردمان راضي بوديم، اما داوري 
منصفانه نبود و باعث شكس��ت مان ش��د. البته 
نبايد از باخت م��ان به عراق در ج��ام ملت هاي 
آسياي گذشته هم به سادگي بگذريم، آن باخت 
در گلويم مانده اس��ت. باختي ك��ه اميدوارم در 
مس��ابقات پيش رو آن را جبران كني��م. ما بابت 
اين نتايج هميش��ه حس��رت خواهي��م خورد.«

تناقضگوييهايتأسفبار
حرف هايشان سراسر تناقض است، آن هم به شكلي كاملًا غيرقابل باور و 
همين تناقض گويي هاست كه قبول ادعاهايي را كه مطرح مي كنند، سخت 
مي كند.  ادعاها و تغيير مواضع شان بسيار جالب است. تا قبل از دورهمي 
مجمع با وزير ناله هايي بود كه از بي پولي و عدم حمايت مسئولان مي كردند، 
آنقدر كه تبعيض بين باشگاه ها را به هواداران خود نيز القا كرده بودند و آنها را 
هم از اين بابت شاكي، اما بعد از ديدار با وزير حرف هايشان 180 درجه تغيير 
كرد، به طوري كه نه فقط ديگر خود را در زمره باشگاه هاي بدهكار نمي دانند 
كه به چنان خودكفايي هم رسيده اند كه شايد به راستي به زودي بتوانند 
وارد بازار بورس شوند! اين تغيير مواضع بزرگ ترين دستاورد فوتبال طي 
سال هاي اخير بوده است. تا ديروز اين تغيير مواضع را در رفت و آمدهاي 
بازيكنان و مربيان به كميته هاي اخلاق و انضباطي مي شد ديد كه به يك باره 
با پس گرفتن حرف و اتهامات وارد شده به ديده بوسي با هم مي پرداختند و 
دست در گردن يكديگر به دنبال كار خود مي رفتند. حالا اما ديگر احتياجي 
به كميته انضباطي يا كميته اخلاق نيست و يك دورهمي براي تغيير كلي 
مواضع كافي است، درست مثل آنچه بعد از تشكيل جلسه مجمع باشگاه 

استقلال با سلطاني فر، وزير ورزش شاهد آن هستيم. 
تا همين ديروز بزرگ ترين مشكل استقلال مسائل مالي بود، اما حالا ملكي، 
عضو هيئت مديره استقلال در ادعايي جالب توجه مي گويد كه اين باشگاه 
مشكل مالي ندارد: »در تاريخ 70 ساله استقلال تا اين اندازه خيال ما از نظر 

مالي راحت نبوده است.«
عضو هيئت مديره استقلال اين خودكفايي را ناشي از وظيفه اي مي داند 
كه وزير به عهده آنها گذاشته است: »روزي كه احكام خود را از سلطاني فر 
گرفتيم، به ما گفته شد يكي از وظايف مهم ما درآمدزايي و خودكفايي مالي 
اين باشگاه است و امروز با افتخار اعلام مي كنم با راهنمايي و حمايت وزير 
ورزش و جوانان در دو سال گذشته ريالي از دولت نگرفته ايم.« اين اما تنها 
حرف ملكي نيست و قراب هم در تكميل اين تغيير مواضع فاحش باشگاه 
استقلال تأكيد مي كند كه وزير نگاه رنگي ندارد و تفاوتي بين باشگاه ها، به 
خصوص پرسپوليس و استقلال قائل نشده است! حرف هايي كه البته به 
نوعي در تكميل حرف هاي سلطاني فر است كه مي گويد سرخابي ها تا سال 

1399 مشكل تأمين منابع مالي نخواهند داشت!
حرف هاي اعضاي هيئت مديره اس��تقلال چيزي شبيه به تعارف با وزير 
ورزش است، وقتي يكي از بزرگ ترين مسائل استقلال در اين فصل به گفته 
مسئولان تيم مسائل مالي بوده و امروز به شكلي ناگهاني بعد از يك جلسه، 
همه به گونه اي معجزه آسا حل و فصل مي شود. تناقض در اين تغيير مواضع 
ناگهاني را در همين حرف هاي تعارف مآبانه به وضوح مي توان ديد، وقتي 
ملكي تأكيد مي كند كه با راهنمايي وزير، استقلال به خودكفايي رسيده 
است!  آيا اين به معناي همان كمك مالي وزارت ورزش به اين تيم يا حتي 
ديگر تيم هاي ليگ برتري نيست؟ مسئله اي كه وزير ورزش مثل هميشه 
صراحتاً آن را رد مي كند و مي گويد: »كل هزينه هاي تيم هاي ليگ برتري 
فوتبال سالي 500 ميليارد تومان است و حتي يك ريال از اين هزينه ها را 
دولت نمي پردازد. دولت حتي از بودجه عمومي هم هيچ هزينه اي به آنها 

پرداخت نمي كند.«
حرف و عمل آقاي��ان با هم نمي خوان��د و همين تناقضات اس��ت كه 
ادعاهاي مطرح ش��ده را غيرقابل باور مي كند، خصوص��اً در مورد دو 
باشگاه پرسپوليس و استقلال كه رقم هنگفت بدهي هاي آنها سال به 
سال بيشتر مي شود و اين مسئله نيز بر كسي پوشيده نيست. با وجود 
اين، هيئت مديره اس��تقلال از خودكفايي اين باشگاه حرف مي زند. 
وزير تأكيد مي كند كه ريالي كمك نكرده و نمي كند. پرسپوليسي ها 
در اعتراض به عدم دريافت مطالباتشان اعتصاب مي كنند و از حضور 
در تمرين سرباز مي زنند، شايد چون مجمع پرسپوليس هنوز تشكيل 
نش��ده تا اين تيم هم آواز خودكفايي سر دهد و خود را مبرا از هرگونه 
مشكل مالي بداند، اما اين تناقض گويي ها تا كي ادامه خواهد داشت، 
وقتي حمايت مال��ي وزارت ورزش از تيم هاي لي��گ برتري، هزينه از 
جيب بيت المال براي فوتب��ال و چرخه اين فوتب��ال دولتي به ظاهر 

خصوصي بر كسي پوشيده نيست! 
وزير چطور مي تواند به صراحت از پايان بي پولي هاي پرسپوليس و استقلال 
تا س��ال آينده بگويد، وقتي رقم بدهي هاي نجومي اين دو باشگاه سر به 
فلك كشيده و آنها حتي توان جذب اسپانسر براي تأمين نيازهاي به روز 
خود را ندارند كه اگر داشتند، شاگردان برانكو روز گذشته تمرين را تحريم 

نمي كردند. اتفاقي كه به زودي براي آبي پوشان هم رخ خواهد داد!

برانکو:چراهميشهمنبايدکوتاهبيايم؟!
هميشه از بازيكنانم حمايت مي کنم 

بازيكنان پرسپوليس روز گذشته اعتصاب كردند و تمرين نكردند. آنها به 
نشانه اعتراض به مشكلات مالي در زمين چمن تمرين نكردند و به زدن وزنه 
در سالن اكتفا كردند، تصميمي كه سيدجلال، كاپيتان سرخپوشان آن را 
دفاع از حق و حقوق هوادار خواند و برانكو نيز از آن حمايت كرد. مرد كروات 
نيمكت پرسپوليس كه در تمام مدت حضورش در جمع سرخپوشان از 
شاگردانش حمايت كرده، اين بار نيز پشت آنها را خالي نكرد و حق را به 
بازيكنانش داد: »گرشاسبي با كادر مديريتش تلاش زيادي انجام داده اند 
و خيلي از مشكلات را حل كرده اند، از ثبات مالي و پرداخت هاي به موقع 
گرفته تا پرداخت بدهي هاي زيادي كه ممكن بود پرسپوليس را محروم 
كند. در تابس��تان هم با چهار، پنج بازيكن توافق كرديم كه در نيم فصل 
به جمع ما اضافه ش��وند، اما بازيكنان هم مشكلات زيادي دارند. زندگي 
و درآمد آنها از فوتبال اس��ت و الان هم به دليل اعتراض تمرين نكردند 
تا انتظارات شان برآورده ش��ود. نمي دانم اسمش را چه مي توان گذاشت، 
ولي به هر حال آنها حاضر به تمرين نشدند. بايد ببينيم در روزهاي آينده 
چه اتفاقي خواهد افتاد. گرشاسبي تلاش زيادي براي حل مشكلات كرده 
و اين را نمي توان ناديده گرفت، اما بازيكنان به ما اعلام كردند كه باشگاه 
بدهي هاي زيادي به آنها دارد. بازيكنان انتظار دارند باشگاه حداقل بتواند 
مسائل روزمره ش��ان را حل كند. البته من در جريان اعتصاب نبودم، اما 

هميشه در كنار بازيكنان هستم و از آنها حمايت مي كنم.«
اعتصاب بازيكنان بدون شك تنها حاشيه اي نيست كه برانكو با آن دست به 
گريبان است. اختلاف نظر او و سرمربي تيم ملي از آن حاشيه هاي هميشگي 
است كه هرازچندگاهي سر باز مي كند و به داستاني براي دو مربي تبديل 
مي شود. با اين حال برانكو تأكيد دارد كه او هرگز شروع كننده نبوده است: 
»من با كسي اختلاف نظر ندارم و مثل همه هواداران تيم ملي را دوست دارم. 
تنها اعتراض من به اردوي سه، چهار روزه دوبي بود. اردويي كه در برنامه اي 
كه به ما داده بودند، نبود. چرا هميشه من بايد كوتاه بيايم. از وقتي كه اينجا 
هستم، مدام عليه من يا پرسپوليس صحبت شده است. يعني حق ندارم از 
خوشحالي مربي دروازه بانان تيم ملي بعد از گل خوردن پرسپوليس برابر 
كاشيما ناراحت باشم، مگر نان اين مربي را فدراسيون ايران نمي دهد؟ اين 

برخورد ها جالب نيست.«
سرمربي پرسپوليس اما يك بار ديگر تأكيد مي كند كه چشمي به نيمكت 
تيم ملي ندارد و برخلاف تمام ش��ايعات مطرح شده، آلترناتيو كي روش 
نيست: »صراحتاً مي گويم كسي از فدراسيون براي نيمكت تيم ملي با من 
صحبت نكرده است، ضمن اينكه من با پرسپوليس قرارداد دارم، اما يك 
سؤال هم دارم. چطور كي روش مي تواند وقتي قرارداد دارد، مذاكره كند اما 
فدراسيون نمي تواند؟! با وجود اين من كاري به كار كسي ندارم و مثل يك 
هوادار بازي هاي تيم ملي را دنبال مي كنم. بازي با ژاپن را هم از نزديك و در 
ورزشگاه ديدم و هر زمان هم كه فرصت داشته باشم براي تماشاي تمرين 

تيم ملي حتماً به ورزشگاه مي روم، درست مثل يك هوادار.«

دنيا حيدري

کيروش:خيالسرمربیبعدیراراحتکردم!
دلجويی سرمربي تيم ملي فوتبال  از رسانه ها در نشستی صميمی 

آغاز هفته پنجم ليگ قهرمانان اروپا از امشب
شبداغفوتبالبادوگانه
ايتاليايي-اسپانيايي

حس�اس ترين ديداره�اي آغ�از هفت�ه پنج�م لي�گ قهرمانان 
اروپا، مص�اف تيم ه�اي اس�پانيايي و ايتاليايي اس�ت، جايي که 
رئ�ال مهم�ان آ.س  رم و والنس�يا مهم�ان يوونت�وس اس�ت.  
 E،  هفته پنجم ليگ قهرمانان اروپا از امشب با برگزاري بازي هاي گروه هاي
F،  G و H پيگيري مي شود، رقابت هايي كه پس از پايان، تكليف چند تيم 

صعود كننده به مرحله بعد مشخص مي شود . 
   رم خاطره بارسا را تكرار مي کند؟

در يكي از مهم ترين بازي هاي هفته پنجم ليگ قهرمانان، امشب آ.س رم در 
ايتاليا ميزبان رئال مادريد است. نبرد دو تيم 9 امتيازي گروه  G كه با توجه 
به تفاضل گل در رده هاي اول و دوم قرار گرفته اند و شانس هاي اصلي صعود 
به مرحله بعد هستند و عملاً تيم زسكا و ويكتوريا پلژن شانسي براي رفتن 
به مرحله بعد ندارند. آ.س رم و رئال در حالي امشب در بازي برگشت مقابل 
هم قرار مي گيرند كه بازي رفت با نتيجه 3 بر صفر به سود مادريدي ها به 
پايان رسيده و حالا ايتاليايي ها اين فرصت را دارند كه در ورزشگاه المپيك 
رم انتقام شكست دور رفت را بگيرند. رمي ها كه در ليگ ايتاليا در رده هفتم 
و در ميانه جدول قرار دارند در ورزشگاه خانگي شان كار چندان آساني برابر 
رئال پيش رو نخواهند داشت. با اين حال آ.س رمي ها كه فصل پيش توانستند 
بارسا را حذف كنند، اميدوارند مقابل رئال هم بتوانند مانند بازي با بارسا، 

رقيب سنتي اين تيم را نيز زمين گير كنند. 
در سوي ديگر رئال مادريد هم پس از شكست سنگين مقابل ايبار در لاليگا 
براي بازي با رم به ايتاليا مي آيد، شكستي كه سبب شد ماه عسل سانتياگو 
سولاري، س��رمربي اين تيم خيلي زود به پايان برسد، آن هم پس از چند 
پيروزي پرگل كه رئال با جانشين لوپتگي به دست آورده بود. هواداران رئال 
اميدوارند بحران شكست مقابل ايبار خيلي زود با تكرار پيروزي مقابل رم 
در ايتاليا به پايان برسد و كابوس تكرار نتايج ضعيف مادريدي ها با لوپتگي 
فراموش شود. در ديگر بازي اين گروه زسكا مسكوي چهار امتيازي به مصاف 

ويكتورياپلژن چك كه تنها يك امتياز دارد، مي رود. 
   يوونتوس با رونالدو به دنبال صعود زودهنگام

در گروه H هم در ورزشگاه  شهر تورين، يوونتوس ميزبان والنسياست. 
دومين نبرد تيم هاي ايتاليايي و اس��پانيايي در شروع هفته پنجم ليگ 
قهرمانان كه بار ديگر فوتبال باش��گاهي اين دو كش��ور صاحب نام را در 
مقابل هم قرار داده است. يوونتوس با آلگري و روشن شدن موتور گلزني 
كريس رونالدو در فصل جاري در س��ري آ و لي��گ قهرمانان يكه تازي 
مي كند. يوونتوسي ها با 9 امتياز از چهار بازي صدرنشين گروه  H هستند 
و با پيروزي در بازي امشب مي توانند صعودشان را به مرحله بعد قطعي 
كنند. بازي رفت دو تيم با برتري 2 بر صفر توريني ها به پايان رس��يد و 
ياران رونالدو در خانه شان به دنبال تكرار نتيجه بازي رفت و قطعي شدن 
صعودشان به مرحله بعد هستند، هدفي كه با توجه به تيم آماده اي كه 

آلگري در اختيار دارد دور از دسترس نيست. 
والنسيا هم در حالي به ايتاليا مي رود كه در لاليگا در ميانه جدول قرار دارد 
و در ليگ قهرمانان با پنج امتياز از چهار بازي در رده سوم گروه  H ايستاده 
است. والنسيا براي اينكه همچنان شانس صعود داشته باشد بايد مقابل 
يوونتوس دست پر به اسپانيا بازگردد، هرچند كه اين كار مقابل شاگردان 
آلگري ش��ايد يك مأموريت غيرممكن باش��د.  در ديگر بازي اين گروه، 
منچستريونايتد كه با هفت امتياز در رده دوم قرار گرفته، ميزبان يانگ بويز 
سوئيس است. شاگردان مورينيو در بازی رفت 3 بر صفر برنده شده اند تا 

امشب هم حريف سوئيسي شان لقمه گلوگيري نباشد. 
   ادامه کاميابي هاي بايرن در اروپا 

در گروه E هم در يك بازي مهم بايرن مونيخ به مصاف بنفيكا مي رود. بايرن 
با كواچ هرچند در بوندس ليگا دور از انتظار ظاهر شده، اما در ليگ قهرمانان 
با 10 امتياز از چهار بازي صدرنشين گروه است. بنفيكا هم با چهار امتياز در 
رده دوم است و بايرني ها با تكرار پيروزي دور رفت خود مقابل نماينده پرتغال 
مي توانند صعودشان را يك هفته به پايان مرحله گروهي قطعي كنند. در 
ديگر بازي اين گروه، آک آتن به مصاف آژاكس مي رود. هلندي ها با هشت 
امتياز تيم دوم گروه هس��تند و آنها نيز مي توانند با پيروزي مقابل حريف 
يوناني شان مجوز صعود بگيرند تا بازي هاي هفته پاياني اين گروه تشريفاتي 

باشد. در بازي رفت، آژاكس با سه گل آک را شكست داده است. 
   خيال سيتي راحت مي شود

در بازي هاي گروه F، سيتي كه با 9 امتياز صدرنشين گروه است، مي تواند 
امش��ب با پيروزي مقابل هوفنهايم س��ه امتيازي يكي ديگر از تيم هاي 
صعودكننده باشد. در ديگر بازي اين گروه ليون شش امتيازي به مصاف 

شاختار دو امتيازي مي رود. 

سعيد احمديان

وحدتدلسوزانفوتبال
رمزموفقيتدرجامملتها

  فوتبال ايران در ماه آينده رويداد بزرگ جام 
ملت ها را پي��ش رو دارد. رقابت هايي كه با 
توجه به عدم قهرماني تيم كشورمان در چهار 
دهه گذش��ته، اهميت ويژه اي براي مردم 
كش��ورمان دارد. با توجه به چنين شرايط 
حساس��ي كه فوتبال ايران در پيش دارد، 
دميدن بر طبل اختلافات بين كي روش و 
منتقدان تيم ملي چه از جانب رس��انه ها و 
چه از جانب اين افراد، بي انصافي است و بر 
مشكلات فوتبال اضافه خواهد كرد. در اين 
برهه حساس كه تيم ملي مسابقات مهم جام ملت ها را پيش رو دارد بايد به 
جاي اختلاف افكني به سمت وحدت پيش برويم و نگاه هاي متفاوتي را كه 
وجود دارد به هم نزديك كنيم. به هر حال در رقابت هاي جام ملت ها حيثيت 
ملي كشورمان در ميان است و بايد در بهترين شرايط روحي و انگيزشي، 
تيم ملي پا به اين مسابقات بگذارد. توصيه ام به منتقدان كي روش اين است 
كه در اين مدت سكوت كنند و با كوتاه آمدن مقابل بحث و جدل هايي كه 
سودي براي فوتبال ندارد بر دم اختلافات در چنين شرايط ويژه اي ندمند. 
به همين خاطر بهتر است اگر مربي اي انتقادي دارد به جاي مطرح كردن در 
رسانه ها و عمومي كردن انتقاداتش كه مي تواند واكنش هايي را هم به همراه 
داشته باشد به صورت خصوصي به سرمربي تيم ملي منتقل كند. كي روش 
به طور قطع مانند هر مربي ديگري از انتقاد سازنده اي كه تيمش را به سمت 
موفقيت سوق دهد استقبال خواهد كرد. در شرايط سخت اقتصادي امروز، 
مردم به موفقيت هاي فوتبال و س��اير ورزشكاران دلخوش هستند و بايد 
دلسوزان فوتبال با قرار گرفتن در كنار هم شرايط را به سمت هموار كردن 

موفقيت تيم ملي و خوشحالي مردم پيش ببرند. 

الكس�اندر چيريچ، 

ماني سعيدي
     واترپلو

سرمربي موفق تيم 
مل�ي واترپل�و ک�ه 
توانست تيم کش�ورمان را پس از 44 سال به مدال 
برنز بازي هاي آسيايي برساند، ديروز در يک نشست 
خبري روبه روي خبرنگاران نشست و از دنبال کردن 
رؤياهايش با واترپلوي ايران براي حضور در المپيک 
ب�ا وج�ود مش�كلات اقتص�ادي صحب�ت ک�رد. 
س��رمربي صربس��تاني تيم ملي واترپل��و كه تيم 
كش��ورمان را براي حضور در رقابت هاي انتخابي 
المپيك در سال آينده آماده مي كند در ابتداي اين 

نشس��ت خبري به شرايط س��ختي كه پيش روي 
واترپلو در راه انتخابي المپيك اس��ت، اشاره كرد: 
»ايران پس از 44 سال در بازي هاي آسيايي موفق 
به كسب مدال برنز شد. حالا انتظارات از اين تيم بالا 
رفته، اما سؤال اينجاست كه آيا مي توانيم اين مدال 
را دوباره تكرار كنيم يا شرايط بهتري را فراهم كنيم؟ 
انگيزه بازيكنان ايران براي موفقيت بسيار بالاست، 

ولي براي رسيدن به شرايط ايده آل بايد مجموعه 
فاكتوره��ا را در نظ��ر بگيري��م.« وي در ادامه اين 
فاكتورها را اين گونه برشمرد: »اولين فاكتور از نظر 
من شرايط اقتصادي است. هيچ چيز شبيه گذشته 
نيست. مشكلات اقتصادي بيشتر و شرايط كمي 
سخت شده است. شرايط اقتصادي ايجاب نمي كند 
در اردوها و مس��ابقات بين المللي شركت كنيم و 

يكي از مش��كلات ما اين است كه بازي بين المللي 
كم داريم. داش��تن بازي هاي خارج از خانه به نفع 
واترپلوي ماست. فاكتور دوم پيدا كردن جايگزين 
براي بازيكناني است كه به دليل شرايط اقتصادي 
تيم ملي را ترک مي كنند. موضوع ديگري كه بايد به  
آن اشاره كرد نوع آماده سازي حريفان است كه قطعاً 
با تمام قوا آماده مي شوند.« چيريچ با توجه به اين 
شرايط، حفظ جايگاه فعلي واترپلو را سخت دانست: 
»حفظ جايگاه فعلی واترپلو در آسيا بسيار سخت 
است. اگر واقع بين باشيم با توجه به فاكتورهايي كه 
گفتم و شرايط تمريني حريفان بايد جايگاه خود 
را حفظ كنيم. البته در كن��ار واقعيت ها به رؤيا نيز 
مي انديشيم. من بر اساس داشته هايم حرف مي زنم 
و بر اساس همين داشته ها نيز مي خواهم به بهترين 
شكل تيم را آماده كنم تا  به رؤيايمان برسيم. اگرچه 
بر اساس واقعيت ها حفظ همين جايگاهي كه در 
حال حاضر داريم نيز بسيار سخت است، اما در كنار 

واقعيت ها مي خواهم رؤيايم را هم دنبال كنم.«

واترپلويايرانشرايط
اقتصاديسختي

برايحفظسوميآسيادارد
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حسين کلاني

پيشكسوت فوتبال

حضوردررقابتهايجهانیباهزينهشخصي
صعود به دور سوم رقابت هاي شطرنج قهرماني بانوان جهان براي 
نخس��تين بار كار بزرگي بود، موفقيتي كه دني��ا از آن به عنوان 

تاريخ سازي مبينا علي نس��ب، پديده اين رقابت ها ياد كرد. موفقيتي 
كه براي دختر 18 ساله ش��طرنج ايران كه موفق شده بود نفراتي 
چون اليزابت پتز استاد بزرگ آلمان و مونيكو سوكو استاد بزرگ 
لهس��تان را از س��د راه بردارد، تنها يك حلقه گل داشت. شايد 
بدترين قس��مت ماجرا هم اين بود كه تاريخ ساز شطرنج ايران 

با هزينه ش��خصي راهي خانتي مانسيس��ك روسيه شد.  
علي نسب در اين باره عنوان كرد: »فدراسيون هزينه 

مسابقات اوپن را پرداخت نمي كند. البته مسابقات 
قهرماني جه��ان جزو رقابت هاي اوپ��ن نبود، اما 
فدراس��يون گفت قبل از من هم هر كسي كه به 
اين مسابقات رفته، خودش هزينه كرده است. آنها 

حتي گفتند بودجه اي براي گرفتن سرپرست را هم 
ندارند. من هزينه سرپرس��ت را هم از جيب خودم 
دادم. مربي اي در كنارم نبود و اگر سرپرس��ت هم 
نبود به مشكل برمي خوردم، به همين خاطر بايد 
از جيب هزينه مي كردم. در برگشت نيز حرفي از 
پرداخت هزينه ها نش��د و تنها با يك حلقه گل 
از من استقبال شد. س��عي مي كنم روي اهدافم 
تمركز كنم. به اس��تاد بزرگ��ي و قهرماني جهان 
مي انديش��م و اميدوارم بتوانم به اي��ن افتخارات 

دست پيدا كنم.«

6ماهاستباراکتپارهتمرينميکنم
كمت��ر از يك         بازتاب
ديگر  هفت��ه 
بايد در اردوي آماده سازي مسابقات جهاني 
فنلاند حاضر شود، اما هنوز با راكتي پاره بازي 
مي كند و تنها كاري كه مي تواند بكند، استفاده 
از رويه دست دوم در مسابقات جهاني است. اين 
دغدغ��ه اصلي اين روزهاي مهش��يد اش��تري، 
ملي پوش پينگ پنگ ايران اس��ت. او مي گويد: 
»شرايط س��خت اس��ت. در بخش بانوان جذب 
اسپانسر سخت است، مخصوصاً اگر شخصاً اقدام 
كنيد. البته هستند كساني كه مي توانند اسپانسر 
باشند، ولي نمي دانم چرا حمايت نمي كنند. الان 

شش ماه است كه رويه راكتم پاره شده و با همين 
شرايط تمرين مي كنم و نمايندگي هم همكاري 
نمي كند و مي گويد شما بازيكني بقيه هم بازيكن 
هس��تند، يعني من را كه نفر اول ايران هستم با 
كسي كه مثلًا 60 ساله است، يكي مي داند. تنها 
كاري كه مي توانم انجام دهم، اين است كه با رويه 
دست دوم به مسابقات جهاني بروم. در حالي كه 
هر دو ماه يكبار بايد رويه راكت ما كه حرفه اي كار 
مي كنيم، عوض شود. وقتي در آستانه مسابقات 
جهاني، من حتي براي رويه و چوب كه مهم ترين 
چيز است، مشكل دارم در مورد بقيه مسائل چه 

مي توان گفت!«

  چهره 
شميم رضوان


